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Høringssvar fra Teleindustrien til Digitaliseringsstyrelsen vedr. fire bekendtgørelsesudkast på 

frekvensområdet – med særligt fokus på amerikanske styrkers adgang til danske frekvenser 

Vedrørende sagsnummer: 2025-1804 

Teleindustrien (TI) takker for muligheden for at afgive bemærkninger til de fire udkast til bekendtgørelser på 

frekvensområdet. 

Vi fokuserer i dette høringssvar særligt på den vidtgående adgang, amerikanske styrker vil få til at anvende 

danske frekvenser uden krav om forudgående tilladelse, inddragelse eller økonomisk kompensation – som 

det fremgår af både udkastet til frekvensplan og bekendtgørelsen om anvendelse af frekvenser uden 

tilladelse. Vi henviser i øvrigt i det hele til vedlagte høringssvar til Forsvarsministeriet af 20. januar 2025. 

1. Principielt problematisk særstatus for udenlandske militærstyrker 

Det fremgår nu direkte af bekendtgørelserne, at amerikanske styrker kan anvende radiofrekvenser i 

Danmark uafhængigt af både den gældende frekvensplan og de almindelige tilladelsesregler (§ 1, stk. 2 i 

udkast til frekvensplan og § 2 i bekendtgørelsen om anvendelse af radiofrekvenser uden tilladelse). Denne 

ordning strider efter TI’s opfattelse imod helt grundlæggende hensyn til gennemsigtighed, retssikkerhed og 

fair regulering – og skaber en uacceptabel undtagelsesret for en udenlandsk aktør i det danske 

frekvenslandskab. 

 2. Fravær af forudgående inddragelse og konsekvensvurdering 

Som vi også gjorde opmærksom på i vores høringssvar til Forsvarsministeriet den 20. januar 2025, er det 

afgørende, at branchen – og især operatører af samfundskritisk infrastruktur – bliver inddraget inden der 

gives adgang til brug af frekvenser, der er afgørende for mobilnet, broadcast eller andre vitale tjenester, og 

at dette sker i rimelig tid inden der måtte blive givet adgang. At en sådan adgang nu skrives direkte ind i 

bekendtgørelserne uden krav om inddragelse eller vurdering af konsekvenserne for eksisterende 

tilladelsesindehavere, er både teknisk og driftsmæssigt uforsvarligt og politisk problematisk. 

3. Uklarhed om hvordan konflikt håndteres 
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Det er uklart, hvordan en eventuel konflikt mellem amerikansk brug og eksisterende frekvenstilladelser og 

tilladelsesindehavere vil blive håndteret. Vil samfundskritiske tjenester blive nedprioriteret? Hvem har 

kompetencen til at træffe afgørelse i tilfælde af interferens eller overlap? Manglen på afklarende procedurer 

risikerer at underminere både driftssikkerheden og investeringsvilkårene for danske aktører. 

  

4. Mangel på kompensation for ekskluderede aktører 

Det er helt uacceptabelt, at eksisterende tilladelsesindehavere, som investerer massivt i infrastruktur og 

opfylder regulatoriske krav, risikerer at få reduceret deres adgang til frekvenser – midlertidigt eller 

permanent – uden udsigt til hverken kompensation eller klagemulighed. Dette skaber usikkerhed om 

rettigheder og investeringsforudsætninger i markedet.  

5. TI’s opfordring til inddragelse og transparens 

Teleindustrien opfordrer på baggrund ovenstående Digitaliseringsstyrelsen til at: 

• Indføre krav om forudgående høring og konsekvensvurdering ved amerikansk brug af frekvenser, 

særligt i områder hvor samfundskritisk infrastruktur anvender de pågældende bånd. 

• Etablere en klagemekanisme for berørte tilladelsesindehavere. 

• Fastsætte klare rammer for, hvordan prioritering foretages i tilfælde af interferens eller overlap. 

• Indføre en kompensationsmodel for de aktører, der bliver fortrængt midlertidigt eller permanent. 

Det er afgørende, at danske samfundskritiske tjenester og det danske telemarked ikke undermineres af en 

særstatus for udenlandske militære aktører. Den danske frekvensforvaltning har historisk været kendetegnet 

ved forudsigelighed, transparens og lige konkurrencevilkår – det bør ikke ændre sig med disse 

bekendtgørelser. 
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